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Atskaite par dalību COPA/GEOPA un Eiropas Komisijas rīkotajā 

Lauksaimniecības nozares sociālā dialoga komitejas darba grupā 

 
2013.gada 4.februārī, Briselē 

 

Izskatāmais jautājums: 
Eiropas Komisijas pārstāvja ziĦojums par Komisijas aktivitātēm. 
Rezumējums:  
Eiropas Komisijas (EK) pārstāve Berenice Dupeaux ziĦo, ka tuvākajā laikā tiks izsūtīta aptaujas 
anketa dalībvalstīm par KLP. 
EK jau 2012.gada decembrī notika politisko instrumentu identifikācija, lai saprastu, kāda ir atšėirība 
starp esošo un nākotnes KLP. Tika salīdzināti abi pīlāri tagadējā un nākotnes KLP. 
Līdz martam tiks veikts Kvalitatīvs politisko instrumentu izvērtējums un 2013.gada novembrī būs 
prezentētas rekomendācijas nākotnes KLP. 
EK kā piemēru parāda dažus jautājumus no tuvākajā laikā sagaidāmās aptaujas anketas. Kopumā 
aptaujas anketā ir 130 jautājumi.  
Jautājumu piemēri: 

• „Jauni cilvēki tiek motivēti pārĦemt saimniecības dēĜ tiešmaksājumiem.” 
• „Tiešmaksājumi stimulē tehnikas izmantošanu saimniecībās.” 
• „Savstarpējās atbilstības prasību ievērošana ir pamudinājusi lauksaimnieku ātrāku 

pensionēšanos.” 
Atbilžu vietā jāliek atzīmes no 1 līdz 5.  
Šī aptaujas anketa ir domāta, lai noskaidrotu politikas instrumentu ietekmi uz nodarbinātību un 
strādnieku migrāciju.  
Aptaujas anketa ir svarīga, bet vēl nozīmīgākas ir diskusijas par jautājumiem. 
Un GEOPA biedriem šī anketa būs jāaizpilda atšėirīgi nekā, lai noteiktu kopējo l/s politikas ietekmi 
uz lauksaimniecības attīstību, bet tieši izvērtējot nodarbinātības izmaiĦas. 
GEOPA vadītājs Cris Botterman izsaka viedokli par to, ka vislabāk būtu vismaz 2 cilvēkiem kopā 
aizpildīt šo anketu.  
Anketu izsūtīs šonedēĜ vai nākamnedēĜ. Būs jāaizpilda līdz martam. Pēc tam marta beigās vai 
aprīĜa sākumā būs nākamais seminārs par šo jautājumu.  
Bet GEOPAi ir sarežăījumi ar savu aptaujas anketu, ko izstrādāja sadarbībā ar EFFAT, jo tā ir 
angĜu valodā un nav iespēju to iztulkot vēl 5 valodās.  
 

Izskatāmais jautājums: 
Veselība un drošība darbavietā 
Rezumējums:  
Direktīva par balsta un kustību traumām darbavietā – darba grupas izveide 
GEOPA informē EK pārstāvi, ka esam pētījuši, kas ir darīts dažādās valstīs un tagad vēlētos, lai ir 
prezentācija vienreiz gadā par to, kas notiek kādā no citām dalībvalstīm, lai mainītu situāciju šajā 
jomā. Prezentācijas varētu sniegt viens cilvēks no EFFAT, viens no GEOPA, kas informētu par 
notiekošo dalībvalstīs, kas ir izdarīts. Tas Ĝautu piešėirt jautājumam ilgtspējīguma raksturu un visi 
zinātu, kas notiek citviet un varētu izmantot labākos piemērus ideju pārnesei. 
Direktīva par sezonas strādniekiem. Jaunākā informācija. 
Eiropas Padomes pārstāvis: 
Direktīva ir pirmajā lasījumā. Direktīva paredz aizstāvēt sezonas strādniekus, viĦu veselību un 
drošību. Noteikumi būs skaidri definēti direktīvā. Darba devējam būs jāpierāda, ka tiek nodrošināti 
labi dzīvošanas apstākĜi, droši darba apstākĜi. Tas attieksies uz visiem ceĜojošiem strādniekiem, gan 
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augsti, kvalificētiem, gan nekvalificētiem. Pašreizējais direktīvas priekšlikums paredzēs ātrāku 
procedūru, kā varēs pieĦemt darbā un atlaist strādniekus. Būs skaidri definēti noteikumi 
strādniekiem, gan pienākumi, gan tiesības, jo ir zināms, ka Ĝoti daudz strādā nelegāli. Kā arī būs 
izstrādātas sankcijas pret tiem, kas nodarbina nelegāli.  
Ir optimisms, ka Īrijas prezidentūras laikā direktīva tiks apstiprināta, jo pēdējā mēneša laikā ir bijis 
manāms progress problēmu risināšanai, piemēram, par sezonas strādnieka apliecinošu 
dokumentu, kas apliecinātu, ka tas ir sezonas strādnieks, nevis pastāvīgs darbinieks.  
Atbildot uz klātesošo jautājumiem par iespēju izteikt komentārus, informē, ka Eiropas Parlamenta 
priekšlikumi ir publiski pieejami, bet Eiropas Padomes redakcija nav pieejama.  
Sākas diskusijas par periodu, kuru Eiropas institūcijas norāda kā iespējamo periodu sezonas 
darbam. Sociālie partneri uzskata, ka šis jautājums jāturpina izdiskutēt, uz ko EP pārstāvis atbild, 
ka direktīva tiek paredzēta, lai regulētu sezonas strādniekus no trešajām valstīm, nevis, lai regulētu 
ES darba tirgu.   
Sociālās apdrošināšanas shēmas un personu brīva kustība 
BeĜăijas Sociālās apdrošināšanas aăentūras pārstāvis Bruno DePuuw prezentē Sociālās 
apdrošināšanas sistēmas veidošanos Eiropā.  
Kopumā – ja cilvēks nav aktīvs darba tirgū, piemēram, Erasmus students dodas no Latvijas uz 
Nīderlandi, tad Latvija ir tā, kas nodrošina sociālās garantijas. Ja cilvēks ir aktīvs darba tirgū – 
Latvietis dodas uz Zviedriju strādāt, tad Zviedrijas darba devējs ir atbildīgs par sociālajām 
garantijām. 883/2004+987/2009 regulas ir tās, kas nosaka šo kārtību. 
Sociālās apdrošināšanas shēmas ir Ĝoti sarežăīta sistēma. Šobrīd BeĜăijas darba devēji arvien 
biežāk saĦem vēstules no citām ES valstīm, jo darba tirgus ir atvērts, bet cilvēki izbraucot no savas 
valsts nepaziĦo, ka brauc strādāt un nemaksā sociālo nodokli dzimtenē, bet BeĜăijas darba devējs 
izmaksā pilnu algu, lai cilvēks pats nomaksā nodokĜus, kas netiek darīts. Līdz ar to netiek veiktas 
sociālās apdrošināšanas iemaksas nevienā no valstīm. Šis jautājums būtu jārisina Eiropas līmenī.  
EK pārstāve iesaka uzaicināt ekspertu no EK saistībā ar sociālās drošības jautājumiem.  
Francūži satraucas par to, ka uz Franciju daudz ir iebraukušu strādnieku, savukārt Vācijā 
nosacījumi ir skaidri definēti, katrs saĦem pēc Vācijas likumdošanas noteiktajām normām. 
 

Izskatāmais jautājums: 
Profesionālā apmācība 
Rezumējums:  
Agripass 
GEOPA viedoklis un atbilde EFFAT par Agripass ieviešanu kartes formātā - joprojām ir daudz 
jautājumu par sistēmas ieviešanu, izmaksām, atbildīgajiem utt. Mēs esam pieĦēmuši jūsu sniegto 
informāciju zināšanai. Ja EFFAT vēlas veikt pilotprojektu dažās valstīs, dariet to. Mēs gribēsim 
zināt pilotprojekta iznākumu un pēc tam pieĦemt gala lēmumu. Mēs nesolām, ka piekritīsim, 
nesolām, ka kaut ko maksāsim. Arī izskatot iepriekšējo sanāksmju protokolus, nevienā GEOPA 
nebija apsolījusi, ka atbalstīs kartes izveidi, lai gan pagājušajā sanāksmē EFFAT izteicās, ka 
GEOPA netur savus solījumus.  
EFFAT – šīs nav sacīkstes, ka mēs jums dodam šo, tad jūs mums ko citu, šeit runa ir par kopīga 
lēmuma pieĦemšanu. Jautājums palika atklāts.  
ESCO 
Šo jautājumu nolemj neizskatīt laika trūkuma dēĜ. 
 

Izskatāmais jautājums: 
KLP un nodarbinātība 
Rezumējums:  
Par šo jautājumu GEOPAi notiek sarunas ar EFFAT kopīgā projekta ietvaros, to norāda EK 
pārstāve un lūdz par šo jautājumu darba grupā nediskutēt. 
 

Izskatāmais jautājums: 
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Papildus jautājumi 
Rezumējums:  
Tiek diskutēts par to, kādā termiĦā organizācijas iesniedz gada darba plānu Eiropas Komisijai. 
Plāns tiek sagatavots līdz martam, un darbs norisinās, taču formāli darba plāns tiks apstiprināts 
tikai 23. maija darba grupā.  
 

Izskatāmais jautājums: 
Par GEOPA priekšlikumiem darbam 2013.gadā 
Rezumējums:  
GEOPA valde ir nolēmusi, ka 2013.gadā kā paveicamie darbi ir: 
Lauksaimniecības nozares sektorālā dialoga uzlabošana. 
CīĦa pret cilvēku nosūtīšanu darbā uz citu valsti, izmantojot izcelsmes valsts likumdošanu.  
Veselības un drošības jautājumi 
Nosacījumi augu aizsardzības līdzekĜu lietošanā, atbildība darba devējam vai izpildītājam 

 

Izskatāmais jautājums: 
Par tēmām rudens semināram Lietuvā  
Rezumējums:  
Seminārs Lietuvā notiks 2013.gada rudenī, semināra tēmas būs par Darba samaksu, darba laika 
un darba līgumu likumdošanu. 
 

Kopsavilkums/ Ieteikumi nākamajam darbam: 
Aizpildīt aptaujas anketas, ko atsūtīs EK par šī un nākamā perioda KLP.  
Piedalīties šī gada semināros un darba grupās, kas tiks organizētas. 
Seminārs MarseĜā 20-21.martā. 
Darba grupa 21.maijā. 
Seminārs KauĦā oktobrī. 
Sagatavot priekšlikumus par sociālā dialoga uzlabošanu starp darba devējiem un darba Ħēmējiem 
lauksaimniecībā. 

 

 

             
 
            Eksperts                    Sarmīte Babāne 


